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tan important com hauria de fer-se dels rius . Però és curiós 
perquè jo, que ja he mantingut alguna reunió en confedera-
cions, hi ha una discussió per part de la confederació de qui té 
competències .

I per tant, no puc entendre com se pot públicament dir que 
no s’ha escomés el manteniment que tocava . Eixes declara-
cions són després que s’haja demostrat que hi havia partida 
pressupostària de manteniment, no solament sinó que en 
altres moments de la història recent hi ha hagut brigades 
de manteniment sufragades precisament per qui és l’òrgan 
competent, que són les confederacions hidrogràfiques, i que 
això ha desaparegut .

I clar, quan això s’ha fet públic, s’ha mostrat el pressupost, 
d’on hi havia diners, deixa d’haver-ne, d’on hi havia una 
evidència, que era brigades de manteniment, deixen d’haver-
ne, doncs se fa públic, i aleshores clar, la confederació en este 
cas del Segura, però també igual la del Xúquer, reconeix que 
té les competències .

Perquè mentrestant el que ha estat succeint és que tant als 
ajuntaments com fins i tot a la mateixa Generalitat se’ns ha 
dit que ens corresponia fer eixa tasca .

Tant és així que molts ajuntaments que poden tindre uns pocs 
recursos, perquè hi ha qui tenen en els seus termes muni-
cipals parts d’un riu que no poden fer front a eixe manteni-
ment, se’ls ha imposat sancions per part de les confedera-
cions per fer eixe manteniment .

Per tant, no solament vaig a reclamar-li que tornen a pres-
supostar açò . No solament vaig a reclamar-li que facen les 
infraestructures com toca, perquè d’això també parlarem . Les 
motes del riu Segura és evident que no era la infraestructura 
adequada per a una situació com la que hem viscut .

I per tant, s’hauran de fer les infraestructures resistents, i ahí 
s’haurà d’invertir diners .

Però no solament això, sinó que ja li puc anunciar que direc-
tament, i en la meua boca, li vaig a demanar la retirada a les 
confederacions de qualsevol sanció que hagen imposat als 
municipis per fer la tasca que corresponia a les confedera-
cions, que corresponia al govern d’Espanya, i durant molts 
anys han deixat de fer .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, passem a l’última pregunta que s’ha formulat . 
Donem la benvinguda a l’honorable conseller d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport . La pregunta és formulada 
per la il·lustre diputada Ana Besalduch, en nom del Grup 
Parlamentari Socialista .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Besalduch Besalduch:

Gràcies, president .

Bona vesprada .

Conseller, l’altre dia parlàvem d’Edificant, i avui tornem a 
parlar-ne. La solució a eixe desficaci de l’estat de les nostres 
infraestructures educatives .

Perquè Edificant és la solució, com díem, per a eixos 26 
centres que hi havia íntegrament en barracons, com mos van 
deixar quan vam aplegar al govern, i més de 175 arreu de tot 
el país . Centres que tenien barracons . Però és que, a més, 
eixos barracons eren crònics, on xiquets i xiquetes han passat 
tota la seua etapa educativa en barracons, i no han pogut 
tindre un cole com cal .

Però també comentàvem l’altre dia que Edificant és alguna 
cosa més, alguna cosa més que per acabar en els barracons . 
Tots eixos coles que se van fer en Ciegsa, on va ser inaugurar-
los i després de la primera ploguda havien de tornar a inter-
vindre, i gràcies a Edificant podrem reparar tots eixos coles .

Però és que a més, conseller, teníem molts de coles, centenars 
de coles, on no hi havia un gimnàs, on no hi havia patis dignes 
per a poder jugar els xiquets, on no hi havia pèrgoles per 
poder resguardar-los del sol o de la pluja en el pati .

Coles on no n’hi havia menjadors escolars . Per cert, alguns ja 
estan fent a través d’Edificant, i ja els utilitzen en este curs, 
els xiquets . Com per exemple, el de Càlig . Banys obsolets, 
inclús inadequats per a alumnes d’infantil . Instal·lacions elèc-
triques absolutament desfasades i fora de normativa .

Molts de coles que no eren accessibles, conseller . Inclús, 
coles que podran construir les seues aules de dos a tres anys, 
gràcies a Edificant. Però també vull recordar a les senyo-
ries que Edificant no és l’única fórmula per a construir coles . 
Perquè la conselleria també continua construint coles .

I de fet, conseller, esta és la foto de quan governava el Partit 
Popular del CEIP 103 de València, on l’eslògan era: «Coles, 
centres ja» . I este és el cole que enguany han estrenat els 
xiquets del centre 103 de València (aplaudiments) on l’eslògan 
és «Una escola de cine» .

Per esta foto està el govern del Botànic, senyor conseller . 
He fet un parèntesi en Edificant. Però continuem parlant 
d’Edificant, que és l’aliança institucional més potent per a 
millorar estes infraestructures educatives i millorar la vida 
dels xiquets i xiquetes d’allí on passen la major part del seu 
temps, que és a les escoles .

Però, a més, una aliança institucional, amb tota la lleial-
tat institucional, perquè això també és important, conse-
ller . Perquè, saben, senyories, tots els ajuntaments que han 
volgut s’han pogut adherir, inclús encara se poden adherir al 
programa Edificant.

I ja no depenen que siguen del mateix color o no, del conse-
ller o de la consellera de torn, i ja no depenen que li caiguen 
millor o pitjor a eixe conseller . Tots i cada un dels ajunta-
ments que han volgut s’han pogut adherir a Edificant, senyor 
conseller .
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Per tant, la meua pregunta és: quina és la valoració de la 
conselleria sobre la totalitat de les obres delegades gràcies a 
este programa Edificant?

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport . Honorable Vicent Marzà, té vosté la paraula .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, senyor president .

Gràcies, senyora diputada .

Efectivament, vosté ha descrit molt bé quin és el panorama 
que ens vam trobar . De fet, en el que vam demanar als muni-
cipis, i vosté ho sap molt bé, com a alcaldessa, els vam dema-
nar al poc d’entrar, que ens digueren com estava l’estat de les 
infraestructures educatives de cada municipi .

I allò que ens van demanar va ser que més de la meitat 
dels centres educatius valencians necessitaven algun tipus 
d’actuació, més de la meitat dels centres educatius . Bé fóra 
una nova construcció, bé fóra una ampliació, una adequa-
ció, un menjador, com el de Càlig, i que ja està . O altres actua-
cions que ja s’estan fent també via el pla Edificant.

Per això ho vam fer de dos maneres molt clares, per a actuar 
en les infraestructures educatives . Per un costat, assu-
mint-les directament la conselleria, via la direcció general 
d’infraestructures, ara, el servei d’infraestructures quan vam 
arribar, dotant-lo de cada vegada més professionals perquè 
pugueren anar més ràpid . Era ideològic . L’havien totalment 
tirat per terra . Havien deixat pràcticament sense treballa-
dors el servei d’infraestructures perquè no poguera donar 
resposta a les necessitats del sistema educatiu públic . Per 
això nosaltres vam canviar i vam crear vora 35 places perquè 
pogueren gestionar molt més ràpid i poguérem arribar més 
enllà i vam crear una nova solució, una nova eina, que és el 
pla Edificant. Un pla Edificant que vam crear amb eixe decret 
llei i que des del principi es va dotar de 700 milions d’euros .

Va ser eixe acord que vostés van poder votar ací, els diputats 
i diputades que ja formaven part de l’anterior legislatura, en 
el qual diem que anàvem a destinar 700 milions d’euros . 

Fruit de l’èxit del pla Edificant, en un següent acord vam 
arribar fins a 1.000 milions d’euros. Per tant, un pla, el pla 
Edificant, que arribarà fins a 1.000 milions d’euros en infraes-
tructures educatives, en inversió en infraestructures educa-
tives en els propers quatre anys i que ja està donant els seus 
fruits . 

De fet, m’agradaria donar-li algunes de les dades . A hores 
d’ara, tenim ja delegades en ajuntaments actuacions per 

valor de més de 700 milions d’euros . A hores d’ara ja dele-
gades en ajuntaments . Són 553 centres educatius els que ja 
estan delegades les seues actuacions en més de 228 muni-
cipis . El que vosté deia i, a més a més, de tots els colors polí-
tics, de totes les sensibilitats ideològiques que hi ha al nostre 
territori . 

Qualsevol municipi que tenia la necessitat i que volia actuar 
posant al centre les necessitats dels xiquets i les xiquetes ho 
està fent, ho ha pogut fer i està acabant en les seues obres . 
(Aplaudiments) 

Mire, no només això, no només això, sinó que a les comar-
ques d’Alacant, per exemple, són 285 milions d’euros els que 
ja estan delegats; a les de València són 332, i a les de Castelló 
100 milions d’euros que ja estan delegats per a fer actua-
cions, alguns d’ells que ja s’estan executant . 

Bona mostra d’això és que, a hores d’ara, en el que portem 
d’any portem executades entre la conselleria i allò que està 
delegat als ajuntaments en un any el mateix que es va execu-
tar en quatre anys del govern del Partit Popular . Un any del 
botànic, quatre anys del govern del Partit Popular . I això 
que encara està ara arrancant l’execució d’infraestructures 
educatives . (Aplaudiments) 

I, mire, hem estrenat 28 centres en el que portem de govern, 
28 centres educatius nous, que els xiquets i les xiquetes ja 
han pogut estrenar . Set d’ells s’han incorporat enguany i, a 
més a més, estem construint-ne set directament per part de 
la conselleria . 

Però és, a més a més, queden moltes delegacions que els 
ajuntaments també han demanat i que s’estan tramitant . Per 
tant, el pla Edificant encara està viu. Encara continua dina-
mitzant i delegant més infraestructures . 

Vosté ha ensenyat abans una imatge . Jo en portava unes 
quantes . No em donarà molt de temps d’ensenyar-ne moltes 
més . Vosté n’ha fet una que és actuació nostra, acabada 
ja . Una altra, esta és el Cremona, en marxa, obra també en 
marxa . Una altra també, barracons de la Xara –una diputada 
els coneix molt bé–, en marxa pel pla Edificant, començat ja 
també i els xiquets i les xiquetes podran estar en infraestruc-
tures dignes també . Per exemple, el Bracal de Muro, que fa 
no res van començar les obres, i centenars de centres educa-
tius que anirem millorant gràcies a eixa col·laboració i eixa 
nova governança entre ajuntaments, Generalitat, posant al 
centre les prioritats de les xiquets i les xiquetes, que és millo-
rar les seues infraestructures i que siguen aules dignes . 

Gràcies . (Aplaudiments)  

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria . . . senyor conseller . 

Passarem, senyories, finalitzat el temps de les preguntes de 
control del Consell, passarem al següent punt de l’ordre del 
dia, que són les interpel·lacions . N’hi han tres .
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Interpel·lació a la consellera d’Agricultura, Medi Ambient, 
Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural, senyora Mireia Mollà 
Herrera, sobre les actuacions dels tancaments de platges del 
litoral valencià, que formula la diputada senyora Elisa Díaz 
González (GP Popular) (RE número 4.656, BOC número 22)

 
El senyor president:

En primer lloc, la interpel·lació que, en nom del Grup 
Parlamentari Popular, formula la il·lustre diputada Elisa 
Díaz . Interpel·lació que formula a la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica sobre la política general del Consell pel que fa a les 
actuacions dels tancaments de les platges del litoral valencià . 

Disposarà per a la interpel·lació set minuts d’acord els temps 
que han pactat tots els grups parlamentaris . 

Quan vosté vullga, senyoria . 

La senyora Díaz González:

Gracias de nuevo, señor president . 

Y de nuevo, buenas tardes, señora consellera . 

Como veo que la memoria le ha fallado un poquito, probable-
mente por esa falta de transparencia y tanto engaño y tanta 
mentira con este asunto, voy a intentar hacer un resumen 
breve de lo que ha estado pasando este verano respecto del 
cierre de las playas en Valencia . 

Mire, en julio, a principios de julio, su director general de 
Agua, el señor Aldeguer, decía que no se trataba de depu-
rar el agua de la acequia, que se trataba de desconectar a las 
viviendas que estaban conectadas a las acequias para conec-
tarlas a la red de alcantarillado y así que el agua llegara a las 
depuradoras . Y añadía: «Se pueden poner parches» . Bien . 

Mire, con esto, el director general yo creo que tácitamente 
dijo . . ., quiso decir que ustedes veían el origen en las acequias, 
en los vertidos de estas viviendas y, además también tácita-
mente, ya anunciaba que iban a poner ustedes un parche, las 
polémicas cloradoras . Pero también decía, y se lo recuerdo, 
aunque no se tratara de ello . 

Bien, como no fue claro porque lo hizo con bastante . . ., no 
lo hizo claramente, esas manifestaciones, porque lo que 
ha habido en este tema es mucha opacidad y, además, una 
opacidad que ha venido cargada de engaños y de mentiras, 
que además ha conllevado a una pésima imagen de nues-
tras playas con el perjuicio consiguiente para nuestro sector 
turístico, y eso sin tener ya en cuenta la grave situación de 
por sí que suponen los vertidos de bacterias fecales para la 
salud pública, ustedes enseguida tiraron hacia una línea, ¿no?, 
que descartaba que los vertidos fueran a causa de roturas o 
fisuras en los emisarios submarinos. Así lo dijo usted. 

Pero es que además salieron y echaron la culpa a los agricul-
tores, como siempre . O sea, es que aquí esto lo hacen conti-
nuamente . Y sí, lo hicieron así porque la conselleria sale y dice: 

«Es que la culpa es de las viviendas diseminadas que hay en 
la huerta de los agricultores» . Así lo dijeron . Claro, sin espe-
cificar ni qué viviendas ni en qué municipios, me parece una 
acusación que debería de haberse guardado y no haberla 
hecho así de esa manera . 

Mire, nosotros le dimos la oportunidad hasta en cuatro ocasiones 
de explicarse, pero no quiso . Se escondió, como el señor Ribó . Y 
sí, es verdad, pienso que de haber pasado cuando usted estaba en 
la oposición, sí habrían pedido la dimisión como en tantos otros 
casos que le ha pasado este verano, señora consellera . 

Pero mire, cuando ustedes dicen que el foco está en las 
acequias, sale el alcalde de Alboraya y no sé si por ponerlo en 
duda, coge y dice: «La huerta no ha cambiado en relación al año 
pasado y ahora están pasando cosas que antes no pasaban . 
En las alquerías de la huerta no ha aumentado la población; al 
contrario, pierden, y tampoco hay instalaciones nuevas» . 

Bueno, pues lo ponía en duda, pero ustedes siguen erre que 
erre que los emisarios no tienen nada que ver y que está en 
las acequias todas las bacterias fecales que van a las playas y 
que son las que producen los cierres de las mismas . Entonces, 
se les ocurre esa idea de poner el parche: las cloradoras . 

Y, mire, por mucho que diga usted, deje ya de mentir . Nadie, 
nadie del Partido Popular estuvo en esas reuniones en las 
que se decidió poner cloradoras en las playas, absolutamente 
nadie . Que fuera algún técnico del Ayuntamiento de Puzol, es 
un técnico, no es nadie del Partido Popular . 

Entonces, que ustedes inviten a la alcaldesa de Puzol, que 
es del Partido Popular, a la reunión de la semana pasada, 
cuando ya se habían desinstalado las cloradoras y decir 
que ha apoyado, cuando ella no ha apoyado en absoluto las 
medidas que ya se habían tomado anteriormente por uste-
des, oiga, perdone, pero es que parece que la hayan invitado 
para poder decir que había alguien del PP . (Aplaudiments) 
Sinceramente, señora consellera, deje de mentir . 

Deje de mentir, porque ustedes tomaron esa decisión y, además, 
lo hicieron sin que los técnicos pudieran saber dónde estaban 
los focos concretamente, y lo dicen ellos . Lo dicen ellos . 

Pero es aquí han ido a salto de mata y, de repente, sale un 
informe por aquí del Ayuntamiento de Valencia que dice que 
no se ha invertido lo suficiente, sale otro informe por allá 
diciendo que hay una rotura en el emisario de Vera . 

Claro, esto . . . usted dice y descarta que haya vertidos desde 
los emisarios, y lo dice en varias ocasiones, a sabiendas de 
que ese informe existe, porque ese informe es de una inspec-
ción del doce de julio y, a posteriori, usted descarta que los 
emisarios tengan algo que ver . 

Así que yo le pregunto –porque se lo han preguntado y usted 
no ha querido contestar y tampoco quiso comparecer–: ¿por 
qué miente? O sea, ¿por qué no quiere decir que el emisario 
de Vera tiene una rotura y que es posible que vertidos feca-
les vengan de ahí? ¿Por qué no lo dice? Ah, porque no es así. 
Bueno, pues a ver si nos lo explica, porque hasta ahora es que 
no hemos recibido ningún tipo de explicación al respecto . 

Y le pregunto más . Ya que ha dicho que van a llevar actuacio-
nes a cabo, no sé si sabiendo ya de dónde viene el origen de los 


